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4 Edelényi Járás
Hírek a járásból
h a n g á c s . Falunapot tartottak 
Hangácson augusztus 5-én, 
ahol a település ebéddel vár
ta a lakókat. Színpadra léptek 
a helyi óvodások, a boldvai 
énekkar, Sancy, a RetroDuo 
Zenekar, a Claim Rock Band. 
A rekeszizmokat Kató néni, 
vagyis Ihos József dolgoztat
ta meg, este pedig utcabálon 
szórakozhattak a résztvevők. 
A nap folyamán lehetőség 
volt a Hangács történetét és 
múltját bemutató kiállítást 
megtekinteni, volt focibaj
nokság, sörivó és sütemény
sütő verseny, bemutatók és 
egészségmegőrző sátor.

k o m j á t i . Augusztus 12-én ren
dezték meg a falunapot Kom- 
játiban, a kultúrház udvarán. 
Operett- és nótaműsort adtak a 
Budapesti Operettszínház mű
vészei, népi komédiával lépett 
színpadra a KoméDIÁK cso
port, mulatós zenével a Szimp
la Kárpáci, és bemutatót tar

tottak a császtai néptáncosok. 
A településen kenyér- és bor
szentelésre várnak mindenkit 
augusztus 20-án 15 órától a ró
mai katolikus templomba.

p e r k u p a . Augusztus íg-én 
rendezik meg a Perkupái Re
formátus Családi Napot és 
az Elszármazott Reformá
tusok Napját. A reformáció 
500 éves évfordulójának je
gyében a program ll órakor 
ünnepi istentisztelettel, majd 
aranykonfirmációs megemlé
kezéssel indul. Ezt követően 
felavatják a gyülekezet lelki- 
pásztorainak emléket állító 
táblát, majd közös ebédre és 
kötetlen beszélgetésre várnak 
mindenkit a parókia udvarán. 
Az Abaújvári Bábcsoport elő
adása inkább a kicsiknek, míg 
a Miskolci Musical- és Dal
színház műsora a nagyoknak 
kedvez majd, de ugrálóvárral 
és kézműves foglalkozással is 
várják a családokat.

Ismét lesz búcsú a 
Császta Szőlőhegyen
EDELÉNY. Tizenkettedik al
kalommal rendezik meg a 
Császta Búcsút szeptember 
2-án. A helyszín persze ezút
tal is az Edelény határában 
lévő Császta Szőlőhegy, a 
szervező pedig az Edelényi 
Hegyek Közössége. A Csász
ta Búcsú talán az egész járás 
legnagyobb búcsúi rendez
vénye, de a megye számtalan 
településéről, sőt megyehatá
ron túlról is sokan érkeznek. 
Tavaly akkora tömeget von
zott a hagyományos búcsúi 
rendezvény, amelyet idén 
nem lesz könnyű felülmúlni.

A rendezők persze igyekez
nek, hogy mégis sikerüljön, 
ennek érdekében állt össze az 
idei program, amely hagyo
mányosan szentmisével kez

dődik. A lélek feltöltése után 
pedig a testnek is meg lehet 
adni a magáét, ehhez edelé
nyi borokat lehet kóstolni a 
Barátok Borkútjánál, amely
hez a bordalokat az Edelényi 
Férfikórus szolgáltatja majd. 
A délután folyamán fellép 
majd a Császta Néptánc
együttes, Körmöndi Tamás és 
partnere, a Felszállott a páva 
döntősei, a Tényleg Zenekar, 
Eperjesi Erika és Kriston Mi
lán, 15 órától pedig a Piramis 
ad másfél órás szuperkoncer
tet. Nem marad el idén sem a 
főzőverseny, amelyre tavaly 
több csapat jelentkezett, mint 
ahánynak helyet tudtak biz
tosítani. De lesz katonai és 
huszárbemutató, 18 órától 
pedig nosztalgiazene. é m -h i

Skype-on tanulnak 
a gyerekekkel, ha kell

Foglalkozás az idei táborban f o t ó : m a g á n a r c h ív u m

Idén nyáron sem ma
radtak tábor nélkül a 
gyerekek.
b ó d v a l e n k e . Nemrég számol
tunk be róla, hogy a megfe
lelő támogatás hiányában a 
megszűnés szélére sodródott 
a bódvalenkei freskófalu pro
jekt, idén a Sárkányünnepet 
sem tudták megrendezni. Ez
zel együtt a korábbi gyerektá
boroztatás is megszűnt volna 
már tavaly, ám szerencsére 
ezt a projektet lelkes önkén
tesek megmentették, így nem 
maradt segítő kezek nélkül a 
település.

Segíteni akart
Az idei tábort éppen a múlt 
héten rendezték meg, ám 
a civil szervezet nemcsak 
ilyenkor, hanem egész évben 
folyamatosan igyekszik a gye
rekeket segíteni, fejleszteni. A 
projekt ötletgazdája és motor
ja Szil Tolmi, budapesti óvónő 
és svédtanár, aki másfél éve 
szeretett bele a településbe.

- Olvastam pár éve Bód- 
valenkéről és a freskófalu pro
jektről, és eldöntöttem, hogy 
mindenképpen látnom kell. 
Felkerestem Pásztor Esztert 
és vele látogattam oda elő
ször. Rögtön arra gondoltam, 
hogy valamit én is szeretnék 
segíteni, kézműves foglalko
zásokban gondolkodtam, de 
ekkor tudtam meg, hogy a

Nagy öröm, 
hogy a csa

ládok elfogadtak, 
megkedveltek.
SZIL TOLMI

korábbi szervezők nem viszik 
tovább a táboroztatást. Az 
viszont nagyon fontos a gye
rekek és a családok számára, 
ezért önkénteseket toboroz
tam és tavaly már mi szervez
tük meg a tábort - meséli.

A gyerekek fejlesztését tűz
ték ki célul, ennek érdekében 
minden hónapban ellátogat
nak a településre. A projekt 
másik lelkes működtetője 
Kocsis Zsófia, aki ott van min
den hónapban a településen, 
kettejük csatlakoznak további 
segítő önkéntesek lehetősé
geik szerint.

- Vannak fejlesztőjátéka
ink, ezekkel járunk házról 
házra. Nagy öröm, hogy a csa
ládok elfogadtak, megked
veltek, beengedtek minket 
az életterükbe - jegyzi meg a 
főszervező.

Márciusban elkezdtek ta
nulni is a gyerekekkel, amit

aztán új szintre is fejlesztet
tek, ugyanis a javítóvizsgára 
kényszerülő lurkókkal Sky- 
pe-on tartják a kapcsolatot, 
hogy jobban tudjanak nekik 
segíteni a tanulásban.

A gyerekek és a segítők 
is nagyon készültek az idei 
táborra, amelyre végül 13 
önkéntes érkezett Bódvalen- 
kére, hogy megfelelően tud
janak mindenkivel foglalkoz
ni. Négy korosztályra bontva 
- ovisok, leendő iskolások, 
8-12 évesek és kamaszok - 
szervezték a programokat, 
amelyben elsősorban játék, 
kikapcsolódás szerepelt, de 
azért olyan módon, hogy fej
lesztést is csempésztek bele. 
Közben pedig továbbra is ta
nultak azokkal, akiknek szük
ségük volt rá.

- Mi nem gyűjtünk a te
lepülés számára, csupán 
karácsonyra adtunk cipős-

doboz-adományokat a gyere
keknek. De fejlesztőjátékokat 
a programunkhoz, illetve az 
útiköltségünkhöz támoga
tást elfogadunk. Elsősorban 
azonban önkéntesek jelent
kezését várjuk, mert ez az 
igazi segítség - mondta el Szil 
Tolmi.

A csapat megtalálható a 
Facebookon és saját honlap
juk is van, illetve az ujgyerek- 
taborbodvalenke@gmail.com 
címen érhetőek el. A legna
gyobb vágyuk pedig az, hogy 
legyen Bódvalenkén egy hely, 
egy tanoda, ahol egyenként 
tudnának nyugodt körülmé
nyek között tanulni a gyere
kekkel a Skype-on keresztül.

HORVÁTH IMRE
imre.horvath@ eszak.hu
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Kiszakadt egy darab Hamarosan elérhető az album
az Edelényi térségből
Életének 65. évében 
eltávozott közülünk 
Laki-Lukács László 
helytörténész, nép
művelő, könyvtáros.

e d e l é n y . Észak-Borsod, a 
Bódva-mente, a Cserehát és 
a Galyaság épített, tárgyi és 
szellemi örökségvédelmének 
neves képviselője, akinek 
mintegy 60 publikációja je
lent meg nyomtatásban.

Saját magát „Helyisme- 
rész”-ként aposztrofálta, és
2015-ben ekképpen össze
gezte életét: „Laki paraszt 
gyereknek születtem 1953. 
július 10-én Miskolcon, nagy
családban legkisebbnek. Gye
rekkoromat a Cserehát két fa
lujában, Lakon és Nyomáron 
töltöttem. Örömmel emléke
zem rájuk, nagycsaládunkra, 
meghatározó volt szerepük 
életemben. Kis megszakítá
sokkal 1967-től élek csalá
dommal a Bódva-völgyében, 
az időközben várossá lett 
Edelényben. Szeretem ha
zánk e kies, szép vidékét. 
Soha sem tudtam elhagyni, 
sok jóval kecsegtető hívások 
ellenére sem. Itt érettségiz
tem és a kis kitérők után ide 
tértem vissza, könyvtáros
ként, helytörténeti-néprajzi 
kutatóként, vászonszövő
ként. Mindég szerettem és 
szeretem, amit csináltam, 
soha nem nyolc órában. Ott
hon érzem e vidéken magam,

Laki-Lukács László f o t ó  : É m

tettem is érte (gondolom). A 
népművelő könyvtárosságot 
a legteljesebb, a legszínesebb, 
a legemberközelibb szakmá
nak tartottam és éltem meg. A 
könyvek segítségével, az élő 
írók-költőkkel, a legkülönbö
zőbb művészetek művelőivel 
való találkozás oly élmény
dús, gazdag élettel ajándéko
zott meg úgy, hogy remélem, 
nagyon sok embertársamnak 
adhattam át belőle. Eszköze 
lehettem az ismeretek meg
szerzésének, elmélyítésének, 
átérzésének, az átlényegülés 
misztériumának. [...] Hely- 
történészként sok öröm ju
tott nekem, „megtaláltak a 
témák, a tárgyak”. Családtör
téneti, egyháztörténeti kuta
tások, a kivándorló magyarok 
utáni menés, a neves elődök 
életútjának járása, a teme

tő kataszterek készítése kö
tött le. Kedves tárgyaim még 
előbb a festett keménycsere
pek, a festett ládák, a régi bar
na fotók és az utóbbi időben 
a pecsétes téglák. írni, feldol
gozni is kevesebbet tettem, 
mint tehettem volna. Hét 
éve, 2008-ban gutaütést kap
tam, ahogyan régen mond
ták. Lebénult a jobb oldalam. 
Újra kellett tanulnom beszél
ni, írni és járni. A magamfajta 
embernek ez nagy megpró
báltatást jelentett. Megsegí
tett az Úr, a jóemberek, talán 
az én akaratom is. [...] „Ke
gyelmi kérvény”, ez a címe 
annak a könyvnek, melyet a 
barátaim és jómagam tőlem 
és rólam „elköszönésül” ösz- 
szeállítottunk 2008-ban. So
kat segített a felépülésben. 
Összegzés volt, visszatekin
tés, visszapillantás. Végig- 
pergett az életem előttem, 
jó volt. Másnak is ajánlom. 
Lelkemből leiedzett, amit 
tettem, lehet, egy őrlélek va
gyok. „Őrállónak hívott a Sors 
engem.” (2015-ben, Edelény
ben feljegyezte: Laki-Lukács 
László).

2016-ban Lak Község Ön- 
kormányzata felkérte a Laki 
Értéktár Bizottság elnökének,
2017-ben pedig szülőfaluja 
Díszpolgárává választották.

Kollégái, barátai, tisztelői, 
tanítványai fájó szívvel, meg
rendültén búcsúznak tőle, és 
osztoznak szerető családja 
fájdalmában. ÉM

Munkában a zenészek f o t ó : m a g á n a r c h ív u m

Egy igazán eklektikus 
anyag állt össze az idei 
projekten.
BÓDVASZILAS. Idén is ter
mékeny volt a Bódvaszilas 
Sessions projekt, egy vál
tozatos és eklektikus albu
mot tesznek le a zenészek az 
„asztalra”, amelyet ezúttal 
is a település ihletett. Ahogy 
korábban már beszámoltunk 
róla, debreceni és fővárosi ze
nészek járnak minden nyáron 
Bódvaszilasra, ahol dalokat 
írnak, rögzítenek, klipeket 
készítenek, majd ebből össze
áll egy zenei anyag, amit meg
osztanak a nyilvánossággal.

Minden stílusban
Idén július elején járt tízfős 
csapat Bódvaszilason, mely
ből ezúttal hat zenész vállal
kozott a projekt elkészítésére. 
Szepesi András - akinek szü
lői kötődése van a település
hez, így a „kirobbantója” volt 
a projektnek - azt mondja, na
gyon termékeny napokat tud
hatnak maguk mögött, eddig 
12 dal készült el teljesen az 
utómunkálatokkal, klipekkel 
együtt.

- A hét első felében a 
százéves vendégházban négy 
dal készült el, kettő akuszti-

Az egyik haj
nalban kim en

tünk a mezőre, hogy 
ott rögzítsünk egy 
klipet.
SZEPESI ANDRÁS

kus, kettő teljesen elektroni
kus stílusban. Ezt követően 
tettük át a székhelyünket 
a művelődési házba, ahol a 
teljes hangszeres dalok ké
szültek. Nagyon sok jó dal 
született, talán pont a termé
kenységnek köszönhetően 
nem tudtuk tartani azt, hogy 
az utómunkálatok is helyben 
készüljenek el - meséli.

Ehhez az is hozzájárult, 
hogy a legtöbbjüknek ez az 
utazás volt egyben a nyaralás, 
így igyekeztek kikapcsolódni 
is, amennyit csak tudtak, és 
biciklis túrát is beiktattak. Az, 
hogy ennek ellenére is sok dal 
született, annak is köszönhe
tő, hogy sok ihlet érte őket, 
illetve kisebb csoportokban is 
dolgoztak külön.

- Az egyik hajnalban ki
mentünk a mezőre, hogy ott 
rögzítsünk egy klipet, amiben 
napfelkeltét szerettünk vol
na. Amikor végeztünk, min
denki visszafeküdt aludni egy 
kicsit, az egyikünk viszont

ihletet kapott, kint maradt, 
és mire a többiek felkeltek, 
megírt egy dalt és kompletten 
meg is keverte. Ez olyan jól 
sikerült, hogy rajta is lesz az 
albumon - mondja András.

Nem kerül ugyanis minden 
dal az albumra, ami ilyenkor 
készül, igyekeznek a legjobb 
alkotásokból a Bódvaszilas 
Sessiont készíteni.

Jövőre igazán nagy projekt
tel készülnek, az a terv, hogy 
sokkal több zenész utazik 
majd, és 50-60 érdeklődőt is 
szeretnének meghívni az is
meretségi körükből. Ugyanis 
a szilasiak felé nyitás kereté
ben egy minifesztivált kép
zelnek el, amelyen több ze
nekar vagy zenei formáció is 
színpadra lépne, ezzel adva 
vissza a településnek azt, 
amit ők kapnak Bódvaszilas- 
t ó l .  ÉM-HI
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